## Name of Paper: Introduction To 'Aqidah

Code: IAQD1114

## The Objective of the Paper:

- To acquaint the student with the fundamentals of the science of Aqidah.
- To teach the student that tawheed is the norm and to know the shariah references on the topic.
- To acquaint the student with the Aqidah of Ahlus Sunnah Wal Jamaah, as well as deviant aqeedahs of past and present.

## **Learning Outcome:**

After the completion of this subject, the student will be able to:

- Compare between the different terminologies and meanings that have been used to refer to the science of ageedah.
- Provide examples and indications that show the correctness of the belief of Ahlus Sunnah Wal Jamaah.
- Protect and defend against doubts and incorrect beliefs on the topic of aqeedah that present among the general public.

## A Synopsis of the Paper:

To know the terminologies of Islamic belief and its sources. To explain that it is obligatory to abide by the belief of Ahlus Sunnah and to caution from the innovators and their innovations. To explain the special characteristics of the Belief and the deviant sayings of some of the groups who have deviated from the way of Ahlus Sunnah wal Jamaah.

Title		Week
تعريف كلمة العقيدة والتوحيد وأصول الدين، والسنة، والفقه الأكبر.	•	1
تعريف كلمة أهل السنة والجماعة، والألفاظ الأخرى المرادفة لها، وبيان فضل أهل السنة والجماعة.	•	2
مبادئ علم التوحيد عند أهل السنة والجماعة ويشمل: موضوع علم التوحيد وحكمه وفضله وغايته ومسائله.	•	3
التوحيد هو الأصل في البشر تاريخًا وفطرة وبيان أن الشرك طارئ.	•	4
القرآن الكريم من مصادر العقيدة الإسـلامية وبيان عناية القرآن بالعقيدة ووسـائله في تقرير العقيدة.	•	5
السنة النبوية من مصادر العقيدة وهي تنقسم من حيث ثبوتها إلى نوعين، متواتر وآحاد. وبيان وجوب الأخذ بخبر الواحد في العقيدة. والعمل بالحديث الصحيح دون الضعيف.	•	6
دور العقل في مسائل الاعتقاد ويشمل تعريفه واطلاقاته وقيمة العقل في الإسلام ودوره في العقيدة	•	7
وجوب التزام عقيدة أهل السنة والجماعة ويشمل: الأمر بالاعتصام بحبل الله ولزوم الجماعة وبيان أن الاعتصام بعقيدة أهل السنة أمر متعين.	•	8
معنى البدع والابتداع وأدلة النهي عنها والتحذير منها، وعوامل ظهور البدع.	•	9
ألقاب أهل السنة عند خصومهم من أهل البدع والرد عليهم .	•	10
بيان وسطية أهل السنة في مسائل الاعتقاد.	•	11
قواعد وضوابط الاستدلال على مسائل الاعتقاد، التوحيد عند أهل السنة والجماعة.	•	12
حقيقة انتساب الجماعات المعاصرة إلى أهل السنة والجماعة.	•	13
الآثار الناجمة عن ضعف تمسك بعض الحركات بهدي أهل السنة.	•	14